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• Százötven, eddig 
köztisztasági alkal-
mazottként dolgozó 
munkás vonult utcára 
Marosvásárhelyen, 
nagyobb fizetést és 
megfelelő munkakörül-
ményeket követelve. 

SI MON V I R ÁG

I mmár második alkalommal vo-
nulnak utcára az utcaseprőként 
dolgozó egykori és jelenlegi 

alkalmazottak Marosvásárhelyen 
– két hete is fi zetésemelést követel-
tek. Többnyire a Hidegvölgyben élő 
roma családok tagjai, akik család-

fenntartók, és nemzedékek 
óta utcaseprőként dolgoz-
nak. Az elmúlt másfél évben 
Marosvásárhelyen az utcai 
köztisztasági szolgáltatást 
immár a harmadik cég végzi, 

az alkalmazottakat idén június-
ban vette át a Brantner cég, egy-egy 
hónapos szerződés alapján dolgoz-
tatva őket. Bár azt ígérték, hogy idő-
vel növekedni fog a fi zetésük, ez nyár 
óta nem történt meg, 1600 lejt kapnak 
kézbe. Azaz csak kapnának, de mivel 

legtöbbjüknek több bankkölcsöne is 
van, a jövedelmük egy részét lefoglal-
ja a bank.

Petru Dicu, az egyik képvise-
lőjük a szerdai tüntetésen arról 
beszélt, hogy a Brantner cég nem 
hajlandó nagyobb fi zetés adni a 
kétkezi munkát végző embereknek, 
és nem biztosítja nekik a megfelelő 
munkaeszközöket, például kesz-
tyűt sem. Arról számolt be, hogy 

szombat óta 120 alkalmazott tagad-
ta meg a munkát, és úgy hallották, 
hogy felbontották a munkaszerző-
désüket. Ezt ugyan nem közölték 
senkivel, de hangsúlyozta: úgy 
hallották, hogy másokat alkalmaz-
nak a helyükre. Ők kérték a munka-
ügyet, hogy vizsgálja ki a kialakult 
helyzetet, mert a törvény értelmé-
ben csak akkor lehet felbontani a 
munkaszerződést, ha 5 napig nem 

jelenik meg az alkalmazott a mun-
kahelyen. Az érintettek egymást 
túlkiabálva mondták, hogy ők csak 
dolgozni akarnak, kenyeret tenni az 
asztalra, és „ne kényszerítse senki 
őket arra, hogy lopjanak”. A jelen-
levők végül Brantner-ellenes szlog-
eneket kiabáltak, azt követelték, 
hogy a képviselők, a városvezetés, 
a prefektus tegyen igazságot és se-
gítsen nekik.

„Megvezetik” a hidegvölgyieket

A Brantner cég helyi igazgatója, 
Catalin Saguna a Székelyhonnak 
azt mondta, hogy bár a cégük több 
városban biztosítja a köztisztasági 
szolgáltatást, még sehol nem ütköz-
tek ekkora ellenállásba. Azt állítja, 
hogy az egyik régi szemétszolgáltató 
biztatja arra az utcaseprőket, hogy 
tagadják meg a munkát. Azzal áltat-
ja őket – fűzte hozzá –, hogy ha ők 
nem mennek dolgozni, akkor a város 
felbontja a szerződést a Brantnerrel, 
és őket jobb fi zetésért alkalmazzák 
majd. „Mi elkezdtünk új embereket 
alkalmazni azok helyére, akik nem 
jöttek szombat óta dolgozni. Többnyi-
re nőket, hiszen az utcaseprés nem 
nehéz munka, a nők lelkiismeretesen 
dolgoznak, és több más városban is 
biztosítani tudják a  köztisztaságot. 
Egyelőre nem sikerült minden kiesett 
munkaerőt pótolni, de rajta vagyunk. 
A szerződésben vállaltakat elvégez-
zük, az utcákat, köztereket tisztán 
fogjuk tartani továbbra is.”

Mint korábban beszámoltunk ró-
la, a Brantner cég a marosvásárhelyi 
városházával kötött szerződést az 
utcai takarítás elvégzésére, miután 
versenytárgyaláson nyert. A város-
vezetés nem teljesen elégedett a cég 
szolgáltatásával, jelenleg terepen zaj-
lik egy felmérés, amely eredményétől 
függ, hogy elkezdik-e a szerződés fel-
bontásának folyamatát vagy sem.

S Z É C H E LY I S T VÁ N

Amint arról augusztus végén ír-
tunk, az ország számos megyé-
jében már korábban elfogyott 

az oltóanyag, és Hargita megyének 
ugyan volt elegendő vakcinája készle-
ten, de több másik megyét is ki kellett 
segítsenek a meglévő mennyiségből, 
így nyár végére itt is hiány alakult ki. 
Augusztus végén több, Székelyudvar-
hely környékén praktizáló háziorvos-
nak még tudott adni oltóanyagot a 
megyei népegészségügyi igazgatóság, 
aztán elfogyott a vakcina.

Romlott a helyzet

A helyzet azóta tovább romlott. Már 
csak elvétve akadhat néhány há-
ziorvosi rendelő a megyében, ahol 
van még egy-két adag kombinált 

oltóanyag – de arra már nyilván elő 
vannak jegyezve a csecsemők –, 
máshol viszont már az emlékeztető 
oltást kellene adják a kisbabáknak, 
miközben az alapoltást sem kapták 
meg az oltóanyaghiány miatt, leg-
alábbis így értesült egy múlt héten 
lezajlott Hargita megyei orvoskonfe-
rencián – mondta el érdeklődésünk-
re Tar Gyöngyi, a Hargita Megyei 
Népegészségügyi Igazgatóság veze-
tője. Az intézmény ugyan korábban 
kapott egy minimális – a havi szük-
séglet tíz százalékának megfelelő – 
utánpótlást, de az még arra sem volt 
elég szeptemberben, hogy az elma-
radt oltásokat pótolják. Már koráb-
ban írtak az egészségügyi miniszté-
riumnak az oltóanyaghiány miatt, 
de érdemleges választ nem kaptak 
a szükséges mennyiségű utánpót-
lással kapcsolatban. A csecsemőket 
úgy vitték el a szülők a két hónapos 
korban történő oltásra, hogy azon 

csak a pneumococcus elleni védőol-
tást kapták meg, időközben sorra 
elérik a négy hónapos kort, és még 
mindig nem tudják beadni nekik a 
kombinált oltóanyagot, pedig már 
az emlékeztető oltást kellene kap-
ják abból: „ez már nagyon durva, 
és ezt még meg kell magyarázni a 
családorvosoknak, a szülőknek és 
magunknak is” – fogalmazott a fo-
kozódó oltóanyaghiány okozta prob-
lémákról a megyei egészségügyi 
szakhatóság vezetője.

A csecsemőknek normális esetben 
2, 4, illetve 6 hónapos korban adják be 
a hepatitis B, dift éria, tetanusz, sza-
márköhögés, gyermekbénulás, vala-
mint a B típusú Haemophilus infl uen-
zae elleni védőoltást. Az immunizálást 
át lehet ütemezni, ha belátható időn 
belül érkezik oltóanyag-utánpótlás, ez 
nem okoz gondot, ha nincs azokból a 
betegségekből járvány, amelyek ellen 
az oltás véd. De például a gyermekbé-
nulás viszonylag gyakran előfordult 
Ukrajnában az utóbbi években, onnan 
továbbra is érkeznek a háború elől 
menekülők, tehát a fertőzés esetleges 
megjelenését tekintve nem a legna-
gyobb a biztonság, ezért is lenne fon-
tos, hogy mihamarabb beszerezze az 
egészségügyi minisztérium a szüksé-
ges mennyiségű oltóanyagot – véleke-
dett Tar Gyöngyi.

Már a múlt hónapban sem volt ol-
tóanyaguk a hexavalens vakcinából, 
a megyei népegészségügyi igazgató-
ságon sem tudták megmondani, hogy 
mikor lesz – érthető módon, hiszen 
nem ők a beszerzők, hanem az egész-
ségügyi minisztérium –, így már jó 
ideje nem tudják az oltásnaptárnak 
megfelelően beoltani a csecsemőket 
– tájékoztatott a kialakult helyzetről 
Soós-Szabó Klára. A csíkszeredai há-
ziorvos, illetve a háziorvosok szövet-
ségének megyei vezetője ugyanak-
kor rámutatott arra, hogy egy kisebb 
csúszás ugyan még áthidalható, tehát 
átütemezhetők az oltások, de ha 2-3 
hónap alatt nem oldódik meg a prob-
léma, elölről kell kezdeni az oltást 
azon csecsemők esetében is, akik már 
megkapták az alapoltást, az ugyanis 
addigra már elveszíti a hatékony-
ságát. „Az egészségügyi miniszter 
– annál is inkább, hogy ő járványta-
nász – tudatában kellene legyen az 
oltásnaptár fontosságának és jelentő-
ségének” – fogalmazott a háziorvos. 
Kellemetlen számukra, hogy a szülők 
vinnék kisbabáikat az immunizálás-
ra, de el kell utasítaniuk őket, ugyan-
akkor a felelősség kérdését is hangsú-
lyozta Soós-Szabó Klára, mondván: 
azok a kórokozók, amelyek ellen az 
oltás véd, nem tűntek el. „Csak azért 
nincsenek járványok, mert az oltá-

si lefedettség magas, de mihelyt ez 
csökken, megjelenhetnek járványok” 
– mondta, megjegyezve, nem kellene 
megvárni az oltóanyag-beszerzéssel 
egy ilyen helyzet kialakulását. A há-
ziorvosi szövetség megyei vezetője 
ugyanakkor arra is rámutatott, hogy 
nemcsak a hexavalens oltóanyag 
fogyott el a rendelőkben, hanem a 
gyerekeknek 11-12 hónapos korban 
beadandó kanyaró, rózsahimlő és 
mumpsz elleni kombinált oltóanyag, 
a ROR védőoltásként ismert vakcina 
is. „Ez a kanyaró miatt veszélyes, 
ugyanis a kanyaróban meg-
betegedők körében nagy az 
elhalálozási arány, mert a 
betegség nagyon legyengíti 
a baba immunrendszerét, 
s akkor jönnek a felülfertő-
ződések. Ezért jelent nagy 
veszélyt” – magyarázta a háziorvos, 
arra is kitérve, hogy már egy hónapja 
nincs ROR-oltóanyaguk. „Óriási gond 
van, miközben amúgy is hatalmas 
logisztikai munkával jár az oltások 
megszervezése az alaphálózatban – 
minden szülővel egyeztetni, majd a 
rendelési programot is úgy szervezni, 
hogy ne találkozhasson egy egészsé-
ges csecsemő egy fertőző beteggel” 
– fogalmazott, megjegyezve, hogy az 
oltások átütemezése további többlet-
munkát ró majd rájuk.

Egyre fokozódik a feszültség
Ismét utcára vonultak, nagyobb fi zetéseket követelnek a marosvásárhelyi utcaseprők

• Már hetek, illetve hónapok óta nem kaphatják meg 
a csecsemők a hexavalens oltásként ismert, hepatitis 
B, diftéria, tetanusz, szamárköhögés, gyermekbénulás, 
valamint a B típusú Haemophilus influenzae ellen védő-
vakcinát, ugyanis országszerte elfogyott a védőoltás, 
így a szakminisztérium sem tud utánpótlást küldeni a 
vakcinából a megyei egészségügyi igazgatóságoknak.

Oltóanyaghiány: a csecsemők egy része már két védőoltást nem kapott meg

Százötvenen vonultak utcára. Két hét alatt ez a második alkalom  ▴  F OT Ó : H A Á Z V I N C E




